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متن پرسش

سلام علیکم: یکی از پژوهشگران فعال عرصه دین پژوهی، وقتی ازشون این سوال رو پرسیدند که

امروزه زندگى بدون ارتباط با دیگران امكانپذیر نیست، پس چرا مى گوم: «نه شرقى، نه غربى» در

جواب چنین مطالبی رو گفتند: «مراد از شعار «نه شرقى، نه غربى» آن است كه ما در انتخاب راه و

شیوه حكومت، به شرق و غرب وابسته نباشیم و نسبت به هیچ ابرقدرتى خودباخته نشویم، زیرا شرق

زدگى و غرب زدگى دو بیمارى مهلك و نشان دهنده خودباختگى است. امّا در كسب علم و تجربه و

مهارت، ما باید هم شرقى باشیم و هم غربى. در حدیث مى خوانیم كه پیامبر عزیز اسلام فرمود:

ین»(وسائل، ج۲۷، ص۲۷.) علم را بیاموزید، حتى اگر در چین و دورترین «اطُلبوا العلم و لو بالصِّ

نقطه باشد. همان گونه كه گرمازدگى و یخ زدگى بیمارى است، امّا استفاده از حرارت براى پخت و پز و

استفاده از یخ در مواردى لازم مفید است. آرى، از یخ استفاده كنیم، امّا یخ زده نباشیم. از گرما استفاده

كنیم، امّا گرمازده نباشیم. از شرق و غرب استفاده كنیم، امّا شرق زده و غرب زده نباشیم.» چنین مطلبی

با توجه به اینکه روح تمدن ها غیریت ساز هست و هر فرهنگی ابزار و علم مخصوص خود رو میسازه

و روح کلان اسلام و مدرنیته متفاوت هست، آیا چنین چیزی مقبول است؟
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